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Chci, aby naši studenti více cestovali
říká náměstkyně na ministerstvu školství Alena Štěrbová

Na ministerstvu školství vznikl nový post náměstka pro evropskou integraci a mezinárodní vztahy. V této funkci působí
už sto dní Alena Štěrbová, která byla do té doby náměstkyní hejtmana kraje Vysočina. LN zajímalo, co přesně mohou
občané od nové funkce na ministerstvu očekávat.

LN: Proč vlastně potřebovalo ministerstvo novou náměstkyni? Není to jen kvůli tomu, aby byla uspokojena Unie svobody,
jejíž jste členkou?

Unie svobody mne navrhla, ale samotná funkce je potřebná. Mám na starosti vztahy s EU v oblasti vzdělávání a
především jde o čerpání evropských peněz. Po vstupu do Evropské unie bychom měli více ovlivňovat obsah programů,
z nichž máme užitek. Ty se teď připravují pro období let 2007 až 2013 a ČR tady prosazuje, aby se zvýšila mobilita
studentů. Každý vysokoškolský student by měl podle naší vize strávit aspoň jeden semestr na univerzitě mimo svou
zemi a student odborné střední školy by měl absolvovat alespoň jednou za studium stáž u podniku v zahraničí. Také
učitelé by se měli jednou za tři čtyři roky zúčastnit odborné stáže spolu s kolegy z jiných evropských zemí. Evropská
unie hodlá také zvýšit své příspěvky na tento nově vznikající integrovaný program, proto je tak důležité, abychom se
na něm aktivně podíleli.

LN: Jakou roli v přípravě těchto programů hrajete vy osobně?

Snažím se koordinovat instituce a lidi, kteří nás zastupují v různých orgánech EU. Jde o to, aby bylo jasné, co mají
prosazovat.

LN: Co budou muset školy dělat, aby se mohly zapojit do programu mobility studentů?

Od škol to bude vyžadovat větší aktivitu, vytváříme jim podmínky, ale nikdo to za ně neudělá. Zatím se tomu hodně
věnují ty školy, které mají ambice dosáhnout lepší kvality. Jejich učitelé dobře vědí, jak motivačně působí, když se jejich
studenti zúčastňují mezinárodních projektů. Proto se také každoročně zvyšuje počet organizací i studentů, kteří se na
těchto aktivitách podílejí. Některé kraje, jako například Vysočina, v tom dokonce školám finančně pomáhají.

LN: Jak jsou přijímáni naši lidé v zahraničí, je tam uznávána jejich kvalifikace?

To je různé. Nejlépe jsou na tom zdravotníci a lidé s některými dalšími kvalifikacemi uznávanými v rámci EU. Nejenom
my, ale i ostatní evropské země cítí jako překážku, že pracovník, který by se chtěl uplatnit jinde a nějaká firma o něj má
zájem, nemůže prokázat svou kvalifikaci. Jednou z možností je Europass, tedy dokument, který se u nás teprve začíná
vydávat a s nímž by se člověk mohl pohybovat na pracovním trhu v různých zemích. Tam by bylo zaznamenáno jeho
vzdělání školní i pozdější, certifikáty odborné i jazykové, mohly by tam být i reference významných zaměstnavatelů.
Podle toho by se ve firmě rozhodovali, zda jim dotyčný člověk vyhovuje. Osobně si myslím, že to bude praktické,. protože
vysvědčení vždy porovnat nelze.


